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المستخلص

 العقككد خلل  الدااريككة المعلومككات نظككم بحككوث فككي الساسككي الككتركيز كككان

 يرفككض أو يقبككل المعلومككات. لمككاذا لتكنولوجيككا المسككتخدم قبككول  علككي الماضككي

 الفائككدة خلل  مككن المسككتخدم قبككول  يتككأثر كيككف المعلومككات؟ نظككم المسككتخدمون
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 يتنككاول  القبككول ؟ سككلوك تجككاه والموقف ، المتصورة الستخدام وسهولة ، المُتصورة

السئلة. هذه البحث هذا

 العلقكات لثبككات أساسككي ) كنمككوذجTAM( التكنولوجيكا قبول  نموذج ُيستخدم

 بشككركة المستخدمين من (الستبيان) لعددا الدراسة ُأجريت الدراسة. وقد بنيات بين

 الككتي الجككراءات صككحة مكن للتحقككق النهككائيين المستخدمين نظام بشأن كنانة سكر

 برنامككج إسككتخدام الفتراضات.تككم مجموعة ولختبار النموذج متغيرات لتفعيل اتبعت

SPSSالمقترح. النموذج عوامل وتقييم للتحليل  كتقنية

 النظككام إسكتخدام مكن المُتصورة الفائدة عامل أنً إلى الدراسة نتائج وتشير 

 وكبيرة مباشرة آثار لها البنية المعلومات. هذه نظام قبول  على التأثير أكبر لديه كان

ًا المعلومات نظام على  و التصككورات خلل  مككن المباشككرة غيككر آثارهككا عككرض وأيضكك

 يمكككن القبككول  تجككاه والموقف الستخدام سهولة أن وجدنا القبول .وقد من الموقف

المعلومات. أنظمة قبول  على مماثل تأثير لهما يكون أن

ABSTRACT

User acceptance of IT has been a primary focus in the MIS implementation 

research for the past decade. Why do users accept or reject information systems? 

How user acceptance is affected by perceived usefulness, perceived ease of use, 

and attitude  toward acceptance  behavior?  The present  research  addresses  these 

questions. 

The technology acceptance model (TAM) is used as a base model to validate 

the relationships among the study’s constructs. Afield study (the questionnaire) of 
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a  number  of  users  regarding  an  end-user  system  was  conducted  to  validate 

measures used to operationalize model variables and to test the hypothesis. SPSS is 

analysis technique was used to estimate the parameters of the proposed model.

 The study findings indicate that perceived usefulness factor has the largest 

influence  on  IS  acceptance,  this  construct  has  significant  direct  effects  on  IS 

acceptance and also exhibit  its  indirect  effects  through perceptions and attitude 

towards acceptance. Ease of use and attitude towards acceptance were found to 

have an equivalent influence on IS acceptance.
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